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Zápis řádného jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo 2. září 2022 

v Astronomickém ústavu AV ČR v Praze. 

 

 
Přítomni za VV: Soňa Ehlerová, Petr Heinzel, Iveta Lamberská, Vladislav Slezák, Petr Sobotka, Lenka 

Soumarová, Pavel Suchan. Omluveni: Radek Dřevěný, Kateřina Hoňková, Lumír Honzík, Miloš Podařil. 

Revizoři: Martin Černický. Online: Jan Kožuško. Omluvena: Eva Marková. Hosté: Pavel Váňa (body 1 a 2), 

Pavel Hrdlička (bod 2), Michal Bursa (nový ředitel AsÚ AVČR). 

 

 

1. Astronomická expedice 

Pavel Váňa konzultoval s VV návrh smlouvy o pronájmu nemovitosti pro Astronomickou expedici, jejímž 

hlavním organizátorem je Amatérská prohlídka oblohy. Akce má mnohaletou tradici a letos se zúčastnilo na 60 

mladých zájemců. Expedice proběhla podruhé v katastru obce Sítiny u Chocně. Temná obloha je pro 

astronomická pozorování příznivá a zázemí je stále vylepšováno. VV s návrhem smlouvy souhlasí. 

S pronajímatelem Robertem Kratochvílem je dále připravováno memorandum o spolupráci, k němuž zazněla 

pouze výhrada k formulaci, kdy by mělo být nahrazeno "zavazuje se" za „vyjadřuje společnou vůli“. Váňa dále 

upozornil, jak je to s možností pojištění astronomické techniky na expedici. Zjistí Černický. 

 

2. Astro.cz 

VV diskutoval na návrh Pavla Váni o funkci exportu kalendáře akcí do Google kalendáře (technicky prověří 

Sobotka). Pavel Hrdlička upozornil, že v posledních měsících má více práce s korekturou článků Františka 

Martinka na astro.cz. Jde o nepřesné formulace, které vznikají překladem z anglického originálu, a o výběr 

témat. Martinka upozorní Sobotka. Hrdlička informoval, že pročetl všechny stránky na astro.cz a našel některé 

zastaralé či neúplné informace. Seznam předá Sobotkovi. VV navrhl zaslat výzvu členům ČAS, zda by pomohli 

se psaním článků pro astro.cz. Provede Sobotka v průběhu října. Sobotka informoval o problému s harddisky 

astro.cz. Správce Jan Štrobl navrhuje zakoupit 2 až 5 SSD disků. Černický předal ČAS další používané 

harddisky. Nákup po konzultaci se Štroblem provede Sobotka. 

 

3. Instagram ČAS 

Sobotka informoval, že založil účet ČAS na sociální síti Instagram. Přístup k účtu mají Sobotka a Jan Herzig – 

úspěšný řešitel astronomické olympiády, který bude vkládat obsah. První příspěvek byl vložen 22. srpna. VV 

děkuje Janu Herzigovi za spolupráci. VV doporučuje založit účet i na síti TikTok, která je populární mezi 

mladou generací. Podmínkou je nalezení člověka, který se bude o profil starat. 

 

4. Astropis 

Bohužel se společnosti Astropis stále nedaří dohánět skluz ve vydávání. V září 2022 přichází členům ČAS teprve 

číslo Kosmických rozhledů 5/2021 v Astropise č. 131. VV diskutoval o řešení situace a vyvolá další jednání 

s Astropisem. Další diskuze probíhala o myšlence sloučení více časopisů do jednoho, např. Astropisu 

s Československým časopisem pro fyziku. Vzhledem k nejisté situaci pro rok 2023, upraví VV znění žádosti o 

dotaci pro Kosmické rozhledy, na které každoročně přispívá RVS.  

 

5. Ceny ČAS 

VV schválil laureáty všech cen udělovaných v roce 2022. Jubilejní 20. Cena Littera Astronomica bude předána 

na Podzimním knižním veletrhu v Havlíčkově Brodě. Předání ceny a přednáška laureáta proběhnou 14. října 

od 17 hodin. Soumarová domluví účast na stánku ČAS s vydavatelstvím AGA – Aldebaran a Planetum. Suchan 

se zúčastní tiskové konference, Sobotka připraví diplom a ceny. ČAS uspořádá v Planetáriu Praha 22. října 

čestný den ČAS, kde budou předány ty ceny, které se nepodařilo předat kvůli COVIDu, plus některé ceny 

letošní. Sobotka objedná u tiskárny Velké Losiny 750 ks ručně vyráběného papíru na diplomy. 

 

6. Spolupráce s hvězdárnami 

ČAS uzavřela s Hvězdárnou ve Valašském Meziříčí smlouvu o spolupráci na realizaci Krajského kulturního 

centra právě na hvězdárně. ČAS se bude podílet konzultacemi, návrhy činností, metodikou, společným 

plánováním kreativních aktivit a návrhy a realizací společných projektů. ČAS dále uzavřela smlouvu na 

poskytnutí zázemí a prostoru pro prezentaci Hvězdárny v Úpici, v případě udělení dotace, o kterou hvězdárna 

žádá. Vít Musílek, který v Liboňově koupil stavbu původní německé hvězdárny, požádal ČAS o podporu pro její 

obnovu. VV podporu nevyjádří z důvodu zamýšlených komerčních aktivit na hvězdárně.  Pobočka ČAS 



Česká astronomická společnost 

 
Sekretariát ČAS, Astronomický ústav AV ČR, Fričova 298, 251 65  Ondřejov 

http://www.astro.cz, cas@astro.cz  

 - 2 - 

Astronomická společnost Chomutov požádala VV o spolupráci při budování hvězdárny v Chomutově. ČAS 

podepsala s městem smlouvu o výpůjčce pozemku a stavbě buňky (malé hvězdárny) v době trvání 5 let.  

 

7. Hospodaření ČAS 

Lamberská informovala, že podle předběžného odhadu skončí hospodaření ČAS ke konci roku bez schodku. 

Sobotka připomněl, že termín podání žádosti o dotaci na činnost ČAS pro rok 2023 u RVS byl posunut už na 10. 

září. Žádost připraví Sobotka a vzhledem k inflaci ji navýší. Revize majetku dosud neproběhla, dořeší Sobotka. 

 

8. Členské příspěvky 

VV rozhodl, že pro rok 2023 zůstává výše minimálních individuálních členských příspěvků do ČAS stejná, jako 

v předchozím roce, tj. výdělečně činní 500 Kč, nevýdělečně činní 400 Kč, členové ze Slovenska mohou platit 

v Eurech: 18, resp. 14 Eur, ostatní zahraniční členové 700 Kč, tedy 25 Eur. VV připomíná, že vybrané příspěvky 

na rok 2023 od svých členů, mají složky odeslat na centrální účet ČAS nejpozději k 15. 11. 2022. Vzhledem 

k inflaci VV zvažuje zvýšení čl. příspěvků od roku 2024. VV rozhodl, že všem nově přijatým členům bude 

Soumarová rozesílat uvítací emaily, aby byla jistota, že se o svém přijetí bez prodlevy dozvědí. 

 

9. Výroční zpráva 2021 

Výroční zpráva za rok 2021 byla po půlroční prodlevě zveřejněna a je dostupná na astro.cz.  

 

10. Noc vědců 2022 

Letošní ročník proběhne 30. 9. a tématem bude „všemi smysly“. Bohužel pro rok 2022 a 2023 nebude 

poskytnuta dotace jednotlivým stanovištím. VV žádá všechny, kteří se akce účastní, aby vyplnili svůj program 

na národní stránce, a také v kalendáři astro.cz.  

 

11. Členství ČAS v CPS IAU 

Ehlerová navrhuje, aby se ČAS připojila k nové aktivitě Mezinárodní astronomické unie (IAU). Ta zřídila 

počínaje 3. červnem 2022 nové centrum s názvem Centre for the Protection of the Dark and Quiet Sky from 

Satellite Constellation Interference (CPS), tedy Centrum pro ochranu temné a tiché oblohy před vlivem 

satelitních konstelací. VV pověřil Ehlerovou jednáním o členství. Ochrana noční oblohy je jednou z priorit ČAS. 

 

12. Pojmenuj exoplanetu 

Ehlerová informovala o nové mezinárodní soutěži IAU s názvem Pojmenuj exoplanetu. Bylo vybráno dvacet 

systémů a týmy zájemců mohou navrhovat jméno jednoho z nich. Vždy dvě jména – jedno pro hvězdu a druhé 

pro planetu. Soutěž je podobná té z roku 2019, jíž se ČR aktivně zúčastnila, má však několik odlišností. Ehlerová 

napíše článek pro astro.cz, kde vysvětlí pravidla. Bude zřízena komise, která posoudí návrhy, potenciální členy 

osloví Ehlerová. Uzávěrka soutěže je 11. 11. 2022. 

 

13. Přijetí nových členů 

VV ČAS přijal nové členy: David Braný (Pražská pobočka), Michaela Högqvist (Kosmologická sekce), Ivan 

Kopecký (Klub astronomů Liberecka), Rastislav Korený (Pražská pobočka), Lukáš Michlovský (Amatérská 

prohlídka oblohy), Josef Myslín (Pražská pobočka), Jakub Pelc (Amatérská prohlídka oblohy), Eva Sedláčková 

(Pražská pobočka), Pavel Sem (Amatérská prohlídka oblohy), David Tomanek (Amatérská prohlídka oblohy), 

Jan Trhoň (Pražská pobočka), Michal Vojsovič (Astronautická sekce).  

 

 

 

Termín příštího jednání VV bude upřesněn později.  

 

Zapsal Sobotka, zápis schválil VV elektronickým hlasováním. 


